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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 2 septembrie 2024 

 

Ședința a început la ora 15.10. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Nicolae-Ionel Ciucă, președintele Senatului, 

înlocuit de domnul Sorin Mihai Cîmpeanu, vicepreședinte al Senatului, asistați de domnul Marius 

Humelnicu și doamna Roberta-Alma Anastase, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Doamnelor și domnilor senatori, vă rog să luați loc. (Discuții.) 

Doamnelor și domnilor, 

Ne pregătim pentru începerea lucrărilor ultimei sesiuni. 

Vă invit să ne ridicăm și să ascultăm imnul național al României. 

(Se intonează imnul național al României.) 

Vă mulțumesc, luați loc. 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Declar deschisă a doua sesiune ordinară a Senatului din anul 2024 și ședința plenului Senatului 

de astăzi, 2 septembrie. 

Vă anunț că, din totalul de 136 de senatori, până în acest moment și-au înregistrat prezența la 

lucrări un număr de 94. 

Ședința este condusă de către subsemnatul, președinte al Senatului, asistat de domnul Marius 

Humelnicu și doamna senator Roberta-Alma Anastase, secretari ai Senatului. 

Ordinea de zi pentru ședința plenului de astăzi a fost distribuită. 

Dacă nu sunt comentarii, vă supun votului ordinea… a, vă rog. 

Domnul Florian-Dorel Bodog: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

În numele Grupului PSD, solicit suplimentarea ordinii de zi cu L438/2024. 

Raportul a fost depus. 

Mulțumesc. (Discuții.) 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Supun la vot modificarea ordinii de zi. 

Cine este pentru? (Discuții.) 

Da, în total, 85 pentru și 4 abțineri. 
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Ordinea… (Discuții.) 5… 6 atunci, deci 90. 

90 pentru, 4 abțineri. 

Propunerea a fost aprobată. 

Supun… supun votului ordinea de zi, cu modificările aprobate. 

Vă rog să votați. (Discuții.) 

Bun, ordinea de zi, cu modificările propuse, a fost aprobată, cu 104 voturi pentru și unul 

împotrivă. (Discuții.) 

Nu funcționează? (Discuții.) 

Am adăugat numărul celor care ați votat cu mâna ridicată, de aceea am și ajuns la 105. 

Bun, programul de lucru stabilit de Biroul permanent al Senatului și de Comitetul liderilor 

grupurilor parlamentare este următorul: ora 15.00 – lucrări în plenul Senatului: deschiderea sesiunii 

ordinare a Senatului, alegerea membrilor Biroului permanent al Senatului, dezbaterea și votul asupra 

inițiativelor legislative înscrise pe ordinea de zi. 

Sunt intervenții în legătură cu acest program? 

Nu sunt, supun votului programul de lucru. 

Vă rog, votați. 

Programul a fost aprobat, cu 109 voturi pentru. 

* 

Stimați colegi, 

Rog liderii grupurilor parlamentare să anunțe componența numerică a grupului parlamentar, 

precum și conducerea grupului, conform prevederilor articolelor 17 și 18 din Regulamentul Senatului. 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al PSD. 

Domnul Lucian Romașcanu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Grupul senatorial PSD are 50 de membri. 

În conducere avem: Lucian Romașcanu – lider; Liliana Sbîrnea – vicelider, Florian-Dorel 

Bodog – vicelider, Liviu-Lucian Mazilu – vicelider, Ioan Deneș – vicelider, Mirea Siminica – secretar. 

Iar propunerile pentru funcții în Biroul permanent al Senatului: Robert-Marius Cazanciuc – 

vicepreședinte, Paul Stănescu – vicepreședinte, Marius Humelnicu – secretar, Marius-Alexandru 

Dunca – chestor, Ovidiu Puiu – chestor. 

Mulțumesc. 
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Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al Partidului Național Liberal. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul parlamentar PNL numără 35 de senatori. 

Lider – Daniel Fenechiu. 

Vicelideri – Cristian Niculescu-Țâgârlaș, Nicoleta Pauliuc, Eugen Pîrvulescu, Mihai Veștea, 

Dănuț Bica, Cristian Chirteș, Ioan Cristina. 

Secretar al grupului parlamentar – Ciprian Pandea. 

Propunerile pentru Biroul permanent sunt: Sorin Mihai Cîmpeanu – vicepreședinte, Virgil 

Guran – vicepreședinte, Roberta-Alma Anastase – secretar al Senatului. 

Mulțumesc. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al USR. 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul senatorial USR are 20 de membri. 

Lider – Mircescu Narcis. 

Vicelideri – Berea Cristinel, Bordei Cristian, Oprinoiu Aurel, Pălărie Ștefan, Săniuță Adina, 

Raoul Trifan și Irineu Darău. 

Secretar este domnul Costel Vicol. 

Propunerile pentru Biroul permanent sunt: pentru poziția de secretar – Sebastian Cernic și 

pentru poziția de chestor – Sergiu Vlad. 

Mulțumesc. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Vă mulțumesc. 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al AUR. 

Domnul Călin-Gheorghe Matieș: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

Bine ne-am reîntâlnit, dragi colegi! 

Grupul parlamentar AUR din Senat este compus din 16 membri. 
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Liderul grupului este subsemnatul, Călin Matieș. 

Vicelideri sunt domnii senatori Sorin Lavric, Valentin-Rică Cioromelea și Sorin-Cristian Mateescu. 

Secretarul grupului este domnul Gheorghe Cătană. 

Iar pentru funcția de secretar al Biroului permanent îl propunem pe domnul senator Sorin Lavric. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Are cuvântul liderul Grupului parlamentar al UDMR. 

Domnul Cseke Attila-Zoltan: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul senatorilor UDMR numără 9 membri. 

Lider – Cseke Attila. 

Vicelideri – Turos Lóránd și Fejér László. 

Secretarul grupului senatorial – Császár Károly. 

Pentru funcția de chestor din cadrul Biroului permanent îl propunem pe domnul senator 

Tánczos Barna. 

Mulțumesc. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Vă mulțumesc, domnule senator. 

Înainte de a continua, dați-mi voie să fac mențiunea că doamna senator Boancă Rodica, domnul 

senator Scarlat George, Neagu Ionuț, doamna Nicoleta Pauliuc, domnul Zob Alexandru, domnul 

Trufin Lucian și Trifan Raoul votează prin ridicarea mâinii, nu au cartelă. (Discuții.) 

Și mai sunt… hopa, mai este și Monica Anisie… (Discuții.) Ivan Dan și George… Scarlat 

George. Am văzut bine? (Discuții.) 

A, da, este notat. 

Deci cine mai sunt? Ivan… 

Domnul Marius Humelnicu (de la prezidiu): 

Deci Ivan Dan. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Ivan Dan și… 

Domnul Marius Humelnicu (de la prezidiu): 

Și doamna Anisie Monica. 
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Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Și doamna Anisie Monica. Bun. (Discuții.) 

* 

Stimați colegi, 

În continuare pe ordinea de zi avem alegerea membrilor Biroului permanent al Senatului: 

4 vicepreședinți, 4 secretari și 4 chestori. 

În conformitate cu prevederile art.26 alin.(1) din Regulamentul Senatului, alegerea 

vicepreședinților, secretarilor și chestorilor care compun Biroul permanent se face la începutul 

fiecărei sesiuni ordinare. 

Am înțeles că s-au depus propunerile nominale. 

Vă reamintesc că lista candidaților propuși pentru funcțiile din Biroul permanent se supune în 

întregime votului Senatului și se aprobă cu majoritatea voturilor senatorilor prezenți. 

Pentru celeritatea desfășurării lucrărilor, în conformitate cu prevederile regulamentare, vă 

propun, ca procedură de vot, vot secret electronic pentru lista candidaților propuși pentru  funcțiile 

din Biroul permanent. 

Există intervenții cu privire la procedura de vot propusă? 

Vă rog. 

Domnul Ionuț Neagu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

O singură întrebare: noi, cei care n-avem cartelă, cum vom vota prin vot simplu electronic? 

Mulțumesc. (Discuții.) 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Cei care nu au cartelă nu votează, simplu. (Discuții.) 

Bun, supun aprobării procedura de vot propusă. 

Rog să votați. 

Dintre cei care nu au cartelă? 

Domnul Marius Humelnicu (de la prezidiu): 

Nu votează. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

Nu votează, OK. 

104 voturi pentru – procedură aprobată. 

Înainte de a trece la exprimarea votului, vă prezint lista candidaților propuși pentru funcțiile din 

Biroul permanent: 
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- vicepreședinte – domnul Cazanciuc Marius Robert; 

- vicepreședinte – domnul senator Stănescu Paul; 

- vicepreședinte – domnul Cîmpeanu Sorin Mihai; 

- vicepreședinte – domnul senator Guran Virgil; 

- secretar – domnul senator Humelnicu Marius; 

- secretar – doamna senator Anastase Roberta-Alma; 

- secretar – domnul Cernic Sebastian; 

- secretar – domnul senator Lavric Sorin; 

- chestor – domnul senator Dunca Marius-Alexandru; 

- chestor – domnul senator Puiu Ovidiu; 

- chestor – domnul senator Vlad Sergiu Cosmin; 

- chestor – domnul senator Tánczos Barna. 

Supun votului dumneavoastră lista candidaților propuși pentru funcțiile din Biroul permanent 

al Senatului. 

Vă rog să votați. 

Da, a fost aprobat, cu 105 voturi pentru. 

Mulțumesc. 

Mergem mai departe. 

Stimați colegi, 

Continuăm lucrările și trecem la Secțiunea a II-a a ordinii de zi. 

La punctul 1 al ordinii de zi este înscris… (Discuții.) 

Vă rog, domnule senator Fenechiu. 

Haideți și propuneți cu voce tare. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Aș propune o pauză de cinci minute, în care să se întrunească noul Birou permanent, care să 

valideze ce urmează să se întâmple. Asta este cutuma și Regulamentul activității Senatului. 

Colegii rămân în sală, noi ne retragem cinci minute și revenim după prima ședință a 

Biroului permanent. 

Mulțumesc. 

Domnul Nicolae-Ionel Ciucă: 

De acord, respectăm cutuma: pauză, cinci minute. 

Revenim la fără 25. 
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* 

PAUZĂ 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Stimați colegi, 

Continuăm lucrările și trecem la cea de-a II-a Secțiune a ordinii de zi. 

Aș vrea să aflu punctul de vedere al liderilor grupurilor parlamentare cu privire la momentul în 

care vom da vot final: după fiecare din cele două inițiative sau după cele două? 

Din sală: La sfârșit! 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

La sfârșit, la final, da? OK. 

Mulțumesc. 

Bun. Atunci, la punctul 1 al ordinii de zi avem Proiectul de lege privind completarea art.1 din 

Legea nr.222/2017 pentru realizarea „Capabilității de apărare aeriană cu baza la sol”, aferentă programului 

de înzestrare esențial „Sistem de rachete sol-aer cu bătaie mare (HSAM)”. (L468/02.09.2024) 

Declar deschise dezbaterile generale asupra proiectului de lege și îl invit pe reprezentantul 

Guvernului, domnul secretar de stat Bachide, pentru prezentarea proiectului de lege. 

Aveți cuvântul, domnule secretar stat. 

Microfonul numărul 8, vă rog. 

Domnul Eduard Bachide – secretar de stat la Ministerul Apărării Naționale: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Proiectul de lege are ca obiect de reglementare completarea art.1 din Legea nr.222/2017 cu trei 

noi alineate ce creează cadrul legal pentru: 

- aprobarea efectuării unui act de donație pentru un sistem de rachete sol-aer Patriot, detaliile 

realizării actelor de donație și transferului stabilindu-se prin hotărâre a guvernului; 

- abilitarea Guvernului României să întreprindă demersurile necesare pentru reconstituirea 

capabilității de apărare aeriană cu bază la sol, aferentă programului de înzestrare esențial, prin 

atribuirea Guvernului Statelor Unite ale Americii a contractelor de tip LOA specifice programului 

FMS, pentru achiziționarea unui sistem de rachete sol-aer Patriot configurația 3+, respectiv a 

echipamentelor, serviciilor și a celorlalte elemente aferente specifice. 

Vă mulțumim și vă rugăm să ne dați un vot favorabil. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Dau cuvântul doamnei președinte Nicoleta Pauliuc, în calitate de reprezentant al Comisiei 

pentru apărare, ordine publică și siguranță națională, pentru a prezenta raportul. 
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Aveți cuvântul, doamna președinte. 

7! 

Doamna Nicoleta Pauliuc: 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, 

Vă supun aprobării dumneavoastră raportul asupra Proiectului de lege privind completarea art.1 

din Legea nr.222/2017 pentru realizarea „Capabilității de apărare aeriană cu bază la sol”, aferentă 

programului de înzestrare esențial „Sisteme de rachete sol-aer cu bătaie mare”. 

În conformitate cu prevederile art.70 din Regulamentul Senatului, republicat, cu modificările 

ulterioare, Comisia pentru apărare, ordine publică și siguranță națională, prin adresa L468/2024, a fost 

sesizată de către Biroul permanent al Senatului în vederea dezbaterii și elaborării raportului asupra 

proiectului mai sus amintit. 

Inițiator este Guvernul României. 

Proiectul de lege are ca obiect de reglementare completarea art.1 din Legea nr.222/2017 pentru 

realizarea „Capabilității de apărare aeriană cu baza la sol”, aferentă programului de înzestrare esențial 

„Sisteme de rachete sol-aer cu bătaie mare”, cu modificările următoare… ulterioare. 

Potrivit expunerii de motive, prin prezentul proiect de lege se propune: 

- aprobarea efectuării unui act de donație pentru un sistem de rachete sol-aer Patriot, în 

configurația convenită cu partenerul american; 

- se abilitează Guvernul României să întreprindă demersurile necesare pentru reconstituirea 

capabilității de apărare aeriană cu baza la sol, aferentă programului de înzestrare esențial „Sisteme de 

rachete sol-aer cu bătaie mare”, prin atribuirea Guvernului Statelor Unite ale Americii a contractelor 

de tip start-up… stat… stat tip Letter of Offer and…, pentru achiziționarea unui sistem  de rachete 

sol-aer Patriot configurația 3, respectiv a echipamentelor majore, mijloacelor de transport, 

materialelor, pieselor, echipamentelor de mentenanță, pachetului de suport logistic inițial și a 

serviciului de instruire, echipamentelor criptografice și cu regim special, cu încadrarea în valoarea 

prevăzută la art. I alin.(2) din prezenta lege și din fonduri externe nerambursabile; 

- se abilitează Ministerul Apărării Naționale să asigure sumele necesare achitării taxelor și 

comisioanelor aferente reconstituirii capabilității de apărare aeriană cu baza la sol. 

Consiliul Legislativ a avizat favorabil. 

Comisia juridică, de numiri, disciplină, imunități a dat aviz favorabil proiectului de lege. 

În conformitate cu prevederile art.63 din Regulamentul Senatului, republicat, cu modificările 

ulterioare, la dezbateri au luat parte reprezentanți ai Ministerului Apărării, iar în ședința de  astăzi, în 
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2 septembrie 2024, membrii Comisiei pentru apărare, ordine publică și siguranță națională au hotărât, 

cu unanimitate de voturi, să adopte prezentul raport de admitere, fără amendamente. 

Comisia pentru apărare, ordine publică și siguranță națională supune spre dezbatere și aprobare 

plenului Senatului prezentul raport de admitere, fără amendamente, precum și proiectul de lege. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, doamna președinte. 

Dacă senatorii, colegii senatori doresc să adresez întrebări inițiatorului. Dacă… 

Vă rog, aveți cuvântul, domnule senator. 

Domnul Cristinel-Gabriel Berea: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Doar câteva cuvinte pe punctul acesta de pe ordinea de zi. 

Astăzi, în Comisia de apărare a fost un vot unanim pentru acest proiect. 

Trebuie să spunem că România va primi un nou sistem de rachetă sol-aer de la americani, deci 

practic costul pentru noi, pentru România este minimal. 

Totuși, ce este de precizat este că CSAT-ul a aprobat această donație în iunie, noi suntem în 

septembrie. La câteva sute de kilometri de noi, sute de oameni mor în fiecare zi și un astfel de sistem 

putea salva vieți. Avem un președinte care, până mai ieri, se voia șef la NATO. Păi ce șef la NATO 

ești tu, dacă îți trebuie câteva luni de zile să faci un transfer de tehnică dintr-o parte în alta?! 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnule senator, aveți cuvântul. 

Domnul Călin-Gheorghe Matieș: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

L-am auzit pe colegul de la USR că trebuie să facem să salvăm vieți. 

Da, dar oare nu trebuie să facem să salvăm vieți… viețile românilor prima dată? Nu trebuie să ne 

gândim că avem oameni în țara asta? Și ne uităm lângă noi: avem pensionarii, avem oameni în vârstă 

care se gândesc că medicamentele s-au scumpit cu 23%, gazul s-a scumpit cu 25% și prima grijă a 

pensionarilor nu sunt alimentele, este cu ce se vor încălzi la iarnă sau de unde își vor cumpăra medicamente. 

Dragilor, 

Un miliard de dolari, atâta costă un sistem de apărare Patriot. Un miliard de dolari! 
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Noi ne-am împrumutat în primele șase luni cu 25 de miliarde, avem… atât avem nevoie pentru 

deficitul bugetar și ce facem? Facem cadou. Suntem cel mai sărac stat din NATO care face cadou așa 

ceva. Au făcut și alții, îi drept – Germania, dar nu putem compara PIB-ul Germaniei cu PIB-ul României. 

Le plătim asigurări de sănătate vecinilor noștri ucraineni, le plătim cazare, mâncare, le oferim 

toate. Sunt aproape trei ani de când a început războiul și, ce să vezi, încă, din nou, oferim. 

Mă întreb oare de ce nu… domnul Ciolacu n-a trecut acest… această hotărâre a dânsului prin 

ordonanță de urgență? Să n-aibă răspunderea dânsul. A trecut-o prin Parlament, aici se diluează pe 

parlamentari și toată lumea e mulțumită. 

Dar ce am… sau ce putem primi în schimb sau cineva dacă ne-a promis ceva în schimbul 

acestui miliard de euro… de dolari? Că americanii se vor gândi la noi sau poate se vor gândi la domnul 

Iohannis – un post călduț, pentru că știm că în acea perioadă domnul Iohannis își căuta de lucru și 

atunci a fost, într-o maximă veselie între domnul Iohannis și domnul Ciolacu, o decizie să dăm un 

miliard de dolari ucrainenilor și și patru milioane o rachetă, că așa-i bine și frumos. 

Lăsăm românii deoparte, să sufere, noi suntem buni samariteni. 

Mulțumesc. (Aplauze, discuții.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnul senator Romașcanu. 

Domnul Lucian Romașcanu: 

În ordinea importanței grupurilor. 

Bună ziua! 

Doar vreau să subliniez un… două-trei lucruri. 

Primul este că există în memoria colectivă și a dispozitivelor de înregistrare discursuri ale 

colegului antevorbitor în care domnul Ciolacu era foarte bun și foarte important. Acum, depinde… 

(Aplauze, discuții.) depinde în ce partid îl prinde iarna, că înțeleg că o să aibă probleme și cu listele 

la… unde este acum – probabil că n-o să fie foarte bun nici domnul Simion în vreo două săptămâni. 

Legat de ce se întâmplă, suntem membri ai Alianței Nord-Atlantice, avem garanția de securitate 

necesară – cea mai mare bază a NATO din Europa se va face la Kogălniceanu, avem acel credit 

aprobat în condiții super avantajoase de Legislativul american, de două miliarde de dolari, de care vom 

vorbi și astăzi, probabil. 

Deci toate lucrurile sunt așa cum trebuie, în contextul în care noi, ca să avem pace aici, trebuie 

să îi ajutăm pe cei care se luptă mai departe puțin de noi să câștige. Este o altă garanție de securitate 

pentru noi. În rest, este discurs populist. 

Suntem membri ai unei alianțe, suntem beneficiarii acestei alianțe unde avem și drepturi, și obligații. 
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În rest, sunt convins că antevorbitorul meu va avea ocazia să-și exprime talentele în viața 

privată, pentru că la Senat se pare că o să fie o mică problemă. 

Vă mulțumesc. (Discuții.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Unu. Unul pe grup, da? 

Doamna Pauliuc se pregătește. 

Aveți cuvântul, domnul senator. 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Pe procedură, 30 de secunde. 

Țin totuși să-i mulțumesc liderului AUR care în Comitetul liderilor a votat „pentru” procedura 

de urgență în ceea ce privește legea despre care discutăm, a fost unanimitate. (Aplauze.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Doamna senator Pauliuc. 

Doamna Nicoleta Pauliuc: 

Stimați colegi, 

Să știți că tema securității nu-i de ici, de colea. E greu, trebuie să mai și citești, să te și preocupe. 

Și, până să intru să vorbesc despre raport, să știți că sunt foarte mulți colegi de-ai noștri care 

merg cu fotografii ale unor domnitori care au câștigat războaie peste tot, se laudă, da, cu acest lucru și 

astăzi vin și ne spun nouă că nu e bine ca România să aibă capabilități performante. 

Și ce să facem? Să ne predăm, este? Pentru că o armată fără capabilități și o armată fără soldați 

înseamnă o armată care a capitulat în fața inamicului. 

Stimați colegi, 

Vreau să vă mulțumesc foarte mult tuturor celor care ați fost astăzi în Comisia de apărare și ați 

demonstrat încă o dată că securitatea n-are culoare politică – am votat cu toții, în unanimitate, acest 

proiect de lege. Un proiect de lege discutat în CSAT și trimis în Parlamentul României și ca urmare, e 

adevărat, a unor discuții făcute cu partenerii noștri NATO. 

Vreau ca românii să înțeleagă că prin adoptarea acestui proiect de lege nu se pune problema ca 

România să rămână fără protecție. Avem un contract de achiziție a șapte sisteme: două sunt deja, pot 

funcționa, în stare funcțională, în sensul că avem resursa umană care să le managerieze, încă două se 

află în dotarea armatei române, urmând ca celelalte trei să vină în dotarea armatei române. 

Acest schimb, această donație pe care statul român o face către Ucraina este fără costuri. 

Singurele costuri sunt cele de TVA și comision pentru achiziționarea, primirea în timp, în viitorul 

apropiat, al sistemului. 
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Ce am obținut noi în urma acestui… acestui contract de donație? 

Am obținut faptul că România a demonstrat încă o dată, conform strategiei naționale de apărare 

pe care tot noi am votat-o aici, și cu care noi am fost cu toții de acord că suntem un furnizor de 

securitate în această zonă, că atunci când acest război se va termina, inclusiv societățile din România 

vor participa la reconstrucția Ucrainei. 

Partidul Național Liberal va vota pentru acest proiect de lege. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Domnul senator Felix Stroe. 

Domnul Felix Stroe: 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Nu doresc să intru în polemică cu colegii mei, însă aș vrea să le aduc aminte celor care au 

prezentat problema dintr-un anumit punct de vedere că o lege nu se poate modifica decât printr-un alt 

proiect de lege. Nu merge o hotărâre de Guvern. Nu asta e procedura. Deci, pentru ce dezbatem astăzi 

în Parlament acest lucru? Este foarte clar. Modificăm o lege și atunci trebuie să votăm în Parlamentul 

României, Parlamentul fiind cel care elaborează și aprobă legi. 

Doi, acest sistem va fi înlocuit cu un sistem și mai performant, de ultimă generație, în anul 

următor. Va fi înlocuit gratuit… Gratuit, Ionuț, gratuit. Astăzi au venit… astăzi au venit reprezentanții 

Ministerului Apărării Naționale, sunt colegii mei de la toate partidele în Comisia de apărare, ordine 

publică și siguranță națională. Votul a fost unanim. 

S-a ridicat această problemă și așa cum a spus și doamna președinte, doamna senator Pauliuc, 

fără costuri va fi înlocuit acest sistem în anul următor, un sistem și mai performant, de ultimă 

generație, american. 

România nu rămâne fără apărare, dar este foarte important ca Ucraina să reziste, pentru că dacă 

Ucraina se va prăbuși este ușor de imaginat ce se întâmplă în continuare, ca la un castel din cărți de joc. 

Suntem un stat membru NATO, suntem un stat important, cea mai mare bază din Europa se 

construiește la Constanța și trebuie să respectăm strategia de apărare pe care tot noi am aprobat-o în 

Parlament. 

Vreau să le mulțumesc tuturor colegilor din toate grupurile parlamentare care sunt membri în 

Comisia de apărare, ordine publică și siguranță națională care, astfel au dat un vot unanim pentru un 

raport favorabil acestei chestiuni. 
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Partidul Social Democrat va vota pentru adoptarea prezentului proiect de lege. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Doamna senator Boancă Rodica, aveți cuvântul. 

Microfonul 3, vă rog. 

Doamna Rodica Boancă: 

Mulțumesc. 

A fi sau a nu fi patriot? 

Despre asta cred că este vorba sau cel puțin asta înțelegem noi, oamenii de rând. 

Probabil că domnul Iohannis a primit o promisiune din partea americanilor în legătură cu un 

post călduț după ce părăsește mandatul. Altfel nu pot să îmi explic această decizie. 

Având în vedere că noi suntem atât de aproape de zona de război și de multe ori cad și la noi 

drone din zona de conflict, consider că securitatea și apărarea României nu se face prin donarea de 

armament și de echipament de război într-un conflict armat. 

De asemenea, nu înțeleg de ce această donație se face prin noi ca intermediar și nu o face 

NATO, printr-o țară mai îndepărtată de zona de conflict? 

Cred că acestea ar fi trebuit să fie primele discuții, cum apărați România, cum apără CSAT-ul 

granițele României, pentru că știm că am fost amenințați de către Putin, și mă rog, de conducerea din 

Rusia, știm că de multe ori s-a luat în discuție participarea României la această… la acest conflict și 

rolul pe care noi îl jucăm, și cred că dacă NATO și Europa dorește să protejeze România și implicit să 

ajute Ucraina ar trebui să se gândească mult mai mult la felul în care face lucrurile, pentru că în acest 

moment nu au făcut decât să ne expună și să deschidă asupra României o nouă discuție care ne 

îngrijorează, sincer, pe toți. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Dacă mai sunt alte înscrieri la cuvânt? 

Nu mai sunt. 

Declar încheiate dezbaterile. 

Inițiativa legislativă rămâne la vot final. 

Domnul… 

Revin atunci, aveți cuvântul domnule senator. (Discuții.) 
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Domnul Mircea Dăneasă: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Doar două informații nepopuliste pe care sunt convins că nu le știți după ce am audiat luările 

de cuvânt. 

Nu sunt nici două săptămâni de când prim-ministrul Rusiei a declarat: „Să nu creadă Statele 

Unite că vor face din Europa teatru de război, noi suntem pregătiți să mutăm arsenal militar la granița 

de Est a Rusiei”, unu. 

Doi, declarația președintelui Zelenski de după, atențiune, vă rog și căutați pe site-urile unde 

găsiți această informație, Zelenski: „Rusia nu poate fi înfrântă”. Este evident că după această 

declarație, intenția României de a face donații într-un conflict al unui stat care e în război cu Rusia nu 

este în niciun fel în interesul securizării granițelor României. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Bun. Acum, declarăm încheiate dezbaterile, de adevăratelea. 

Inițiativa legislativă rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 2 al ordinii de zi unde avem Proiectul de lege privind aprobarea 

Ordonanței de urgență a Guvernului nr.101/2024 pentru modificarea și completarea Ordonanței de 

urgență a Guvernului nr.64/2007 privind datoria publică. (L438/27.08.2024) 

Declar deschise dezbaterile generale asupra proiectului de lege. 

Dau cuvântul reprezentantului Comisiei pentru buget, finanțe, activitate bancară și piață de 

capital pentru prezentarea raportului. 

Domnule președinte, microfonul 7. 

Vă mulțumim pentru prezentarea sintetică a raportului. 

Domnul Nicolae Neagu: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Raport asupra proiectului de lege privind aprobarea Ordonanței nr.101/2024 pentru modificarea 

și completarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.64 privind datoria publică – L438/2024; a fost 

făcut astăzi în ședință de către… pe data de 2 septembrie, de către membrii Comisiei pentru buget, 

finanțe, activitate bancară și piață de capital, analizând proiectul de lege, avizele primite și au 

hotărât, cu majoritate de voturi, să adopte un raport de admitere, fără amendamente pe care îl supune 
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spre dezbatere și adoptare plenului Senatului, menționând că proiectul de lege face parte din 

categoria legilor ordinare. 

Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Dacă sunt întrebări de adresat inițiatorului. Nu cred că sunt pentru că nu e prezent în sală. 

Din partea grupurilor parlamentare, dacă sunt solicitări de intervenție. 

Înțeleg că nu sunt solicitări de intervenție. 

Declar încheiate dezbaterile. 

Inițiativa legislativă rămâne la vot final. 

Stimați colegi, vă mulțumesc. 

* 

Continuăm lucrările, trecem la vot. 

La punctul unu avem Proiectul de lege privind completarea art.1 din Legea nr.222/2017 pentru 

realizarea „Capabilității de apărare aeriană cu baza la sol”, aferentă programului de înzestrare esențial 

„Sistem de rachete sol-aer cu bătaie mare (HSAM)”. (b430/2024) (L468/02.09.2024) 

Raportul comisiei, așa cum ați văzut, este de admitere a proiectului de lege, care face parte din 

categoria legilor ordinare. 

Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Supun votului raportul și proiectul de lege. 

Se va da un singur vot, dar înainte de asta aș vrea să vă anunț că următorii colegi votează fără 

cartelă: Boancă Rodica, Scarlat George, Neagu Ionuț, Nicoleta Pauliuc, Zob Alexandru, Trufin Lucian, 

Trifan Raoul, Ivan Dan și Monica Anisie. Sunt 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9 colegi care votează fără cartelă. 

Acestea fiind zise, trecem la vot. 

Supun votului raportul și proiectul de lege. 

Vot, vă rog. 

101 voturi pentru, 13 voturi împotrivă, două abțineri. 

Proiectul de lege a fost adoptat. 

Și se solicită listă. 

* 

La cel de-al doilea punct al ordinii de zi avem Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanței 

de urgență a Guvernului nr.101/2024 pentru modificarea și completarea Ordonanței de urgență a 

Guvernului nr.64/2007 privind datoria publică. (L438/27.08.2024) 
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28 august 2024, rectific. 

Raportul comisiei este de admitere a proiectului de lege care face parte din categoria alegerilor 

ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Supun votului raportul și proiectul de lege privind aprobarea ordonanței. 

Vot, vă rog. 

73 de voturi… de voturi pentru, 3 voturi contra și 40 de abțineri. 

Proiectul de lege a fost adoptat. 

Stimați colegi, lucrările plenului fiind epuizate, declar închisă această ședință a Senatului. 

Vă mulțumesc și vă urez succes în noua sesiune parlamentară! 

 

Ședința s-a încheiat la ora 16.25. 


